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Nyomtatott és online sajtó 
 

Orbán Viktor: Magyarország nélkül nincs ukrán EU-csatlakozás 
2025. május 4. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, ATV, Origo, 444.hu, PestiSrácok.hu 

Hogy mit gondolnak a magyarok, azt nem a kijevi elnök és nem a brüsszeli bürokraták döntik 

el – kommentálta az MTI szerint Orbán Viktor miniszterelnök az X közösségi felületen 

vasárnap az ukrán miniszterelnök azon közlését, miszerint a magyar emberek túlnyomó 

többsége támogatja Ukrajna EU-csatlakozását. Volodimir Zelenszkij ukrán elnök egy 

hátterbeszélgetésen azt állította, hogy a magyarok „70 százaléka” támogatja Ukrajna EU-

csatlakozását. „Orbán ellenzéke egyébként nyílt közvélemény-kutatást készített minden 

magyar számára. A válaszadók 70 százaléka Ukrajna uniós csatlakozása mellett van. Vagyis a 

magyarországi emberek mellettünk vannak. Önök is tudhatják, hogy előkészített egy felmérést 

– az ottani emberek állítólag ellene vannak” – fogalmazott Zelenszkij. A kormányfő az X-en 

közzétett bejegyzésében az ukrán elnök kijelentéseire reagálva azt írta: „Zelenszkij elnök 

tegnap a magyar néphez fordult. Elnök úr! Hogy mit gondol a magyar nép, azt nem a kijevi 

elnök vagy a brüsszeli bürokraták döntik el.” „Magyarország nélkül nincs ukrán EU-

csatlakozás. Erről minden magyar ember el fogja mondani a véleményét. Ha tetszik, ha nem. 

Nálunk így szokás” – írta angol nyelvű bejegyzésében a magyar kormányfő. 

 

Szijjártó Péter: Ukrajna elnökének meg kell barátkoznia a gondolattal, hogy 

minden magyar embernek joga van beleszólni Ukrajna gyorsított EU-

csatlakozásának ügyébe 
2025. május 3. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Vasárnap.hu, PestiStácok.hu, Origo 

Ukrajna elnökének meg kell barátkoznia a gondolattal, hogy igenis minden magyar embernek 

joga van ahhoz, hogy beleszóljon Ukrajna gyorsított EU-csatlakozásának ügyébe! - írta Szijjártó 

Péter külgazdasági és külügyminiszter szombaton a Facebook-oldalán közzétett 

bejegyzésében. Merthogy a helyzet mégis csak az, hogy Ukrajna akar csatlakozni egy olyan 

integrációhoz, aminek mi a tagjai vagyunk, és nem fordítva… Úgyhogy hangnemet is ennek 

megfelelően kellene választani Kijevben… - tette hozzá. 

 

Szijjártó Péter: az újabb gyárak termelésének beindulásával ugrásszerűen fog 

nőni a magyar GDP 
2025. április 30. – MTI, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, Origo, 444.hu, Telex, 

Index 

A BMW és a CATL termelése hamarosan megkezdődik, illetve a BYD és a Mercedes gyárának 

építése is gőzerővel halad, és mindezek nyomán ugrásszerűen fog majd nőni a magyar bruttó 

hazai termék (GDP) - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter szerdán 

Budapesten. A minisztérium közleménye szerint a tárcavezető a török energiaügyi miniszterrel 
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közös sajtótájékoztatóján a Központi Statisztikai Hivatal első negyedéves GDP-adataival 

kapcsolatos újságírói kérdésre válaszolva leszögezte, hogy a BMW és a CATL termelése idén 

megkezdődik, a BYD-gyár építése gőzerővel halad, valamint a Mercedes második gyárának 

építése is lassan befordul a célegyenesbe. Ezt követően éles tiltakozását fejezte ki az Európai 

Néppárt azon törekvései ellen, amelyek szerinte a háború meghosszabbításáról és cserébe 

Ukrajna extra gyors európai uniós csatlakozásáról szólnak. Szijjártó Péter Olha Sztefanyisina 

európai ügyekért felelős ukrán miniszterelnök-helyettes előző napi látogatásával kapcsolatban 

elmondta, hogy nemrég abban állapodott meg ukrán kollégájával, hogy a két ország delegációt 

jelöl ki a kárpátaljai magyar közösség helyzetének ismételt áttekintésére. "Mi kijelöltük Magyar 

Levente miniszterhelyettest, ők pedig kijelölték a miniszterelnök-helyettesüket. Tehát a két 

tárgyalódelegáció vezetője találkozott egymással. 

 

Román elnökválasztás - Részeredmények: 20 százalékpontos előnnyel került a 

második fordulóba George Simion AUR-elnök 
2025. május 5. – MTI, Krónika, maszol.ro, Index.hu, Transtelex, hirado.hu, mandiner, Hír TV, 

Telex.hu, Hvg 

Vetélytársait mintegy 20 százalékponttal megelőzve, az érvényes voksok 40,3 százalékát 

megszerezve került a megismételt román elnökválasztás második fordulójába George Simion, 

a bukaresti kormánypártok által szélsőségesnek nyilvánított Románok Egyesüléséért Szövetség 

(AUR) elnöke - mutatják a leadott voksok több mint 98 százalékának összesítésén alapuló 

részeredmények. Ellenfele a választási hatóság (AEP) honlapján hétfő hajnalban közölt 

hivatalos adatok alapján a voksok 20,74 százalékát megszerző Nicusor Dan, Bukarest független 

főpolgármestere lehet, aki több mint 20 ezer szavazattal megelőzte a 20,53 százalékot szerző 

Crin Antonescut, a Szociáldemokrata Párt (PSD), a Nemzeti Liberális Párt (PNL) és a Romániai 

Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) által alkotott kormánykoalíció közös jelöltjét. A 

voksolás befejezését követően közzétett exit poll becslések még a koalíciós jelölt előnyét 

jelezték a bukaresti főpolgármesterrel szemben, de a szavazatszámlálás során éjfél után 

megfordult a sorrend. 

 

Hankó Balázs: mi magyarok együvé tartozunk a Kárpát-medencében 
2025. május 3. – MTI, Magyar Hírlap, Demokrata, Vasárnap.hu, Vajdaság MA, Felvidék.ma 

Mi magyarok együvé tartozunk, itt Európa szívében, a Kárpát-medencében - jelentette ki 

Hankó Balázs kulturális és innovációs miniszter szombaton a partiumi Székelyhídon a határon 

átívelő, Álmosdra vezető zarándoklat kiindulópontjánál. Hankó Balázs a romániai Székelyhíd 

és a magyarországi Álmosd közötti, Böjte Csaba ferences szerzetes vezette zarándoklaton vett 

részt, mely átlépve a román-magyar határt a nemzet összetartozását hivatott jelképezni. A 

miniszter a Petőfi Sándor és Szendrey Júlia szerelmének emléket állító Szerelem Tanösvényen 

mondott köszöntőjében felidézte: a zarándoklat ötlete március 15-én született, amikor gödöllői 

diákokkal Kézdivásárhelyen voltak. Böjte atyában az a gondolat fogalmazódott meg, hogy 

Székelyhídról úgy zarándokoljanak Álmosdra a zöldhatáron át, hogy nem állnak meg. "Érezve 

ezzel a nemzeti összetartozásunkat, érezve azt, hogy mi magyarok együvé tartozunk, itt Európa 
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szívében, a Kárpát-medencében. És oly csodálatosan köt minket össze az a szerelem, amivel 

szerelmesen szeretjük nemzetünket, szerelmesen szeretjük szerelmünket, családjainkat" - 

mondta. Hankó Balázs emlékeztetett: a szerelemből család, a családból gyermek, a 

gyermekekből jövő születik. 

 

Soltész Miklós: sorsfordító időket élünk Romániában és a Vatikánban is 
2025. május 3. – MTI, maszol.ro, PestiSrácok.hu, Demokrata 

Sorsfordító, történelemfordító időket élünk Romániában, Szatmárban, a Partiumban és 

Erdélyben, de a Vatikánban, a Szentszéknél is - jelentette ki a Miniszterelnökség egyházi és 

nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkára szombaton a Szatmár megyei Csanáloson 

(Urziceni). Soltész Miklós a helyi római katolikus egyházközség fennállásának 300. évfordulója 

alkalmából tartott szent liturgián a román államfőválasztás vasárnap tartandó első fordulójára 

utalva a jelenlévőkhöz szólva azt mondta, ha holnap megteszik azt, amit az itteni magyar 

politikai vezetők kérnek, akkor "a magyar nemzet sorsa és élete a Partiumban biztos, hogy azon 

az úton tud tovább menni, amelyre oly nagy szükség volt az elmúlt évek során és oly nagy erőt 

tudtunk belőle meríteni". Az államtitkár a közelgő vatikáni pápaválasztással kapcsolatban azt 

hangsúlyozta, az imádság mint "óriási erő" akár fölülírhatja a nagyhatalmaknak azon 

törekvését, amellyel a hírek szerint bele akarnak szólni a következő pápa kiválasztásába. 

Soltész Miklós beszédében felháborítónak és elkeserítőnek nevezte, hogy sajtóhírek szerint 

Emmanuel Macron francia elnök országa pápaválasztó bíborosait próbálta meg befolyásolni, 

majd arra hívta fel a figyelmet, hogy az imádság ereje sokkal nagyobb, és ezt kell bebizonyítani. 

 

Nagy János: a közösségeiről meg nem feledkező nemzet olyan jövőt épít, 

amelyben van helye a reménynek és megmaradásnak 
2025. május 4. – MTI, hirado.hu, Ma7 

A közösségeiről meg nem feledkező nemzet olyan jövőt épít, amelyben van helye a reménynek 

és a megmaradásnak - jelentette ki Nagy János, Miniszterelnöki Irodát vezető államtitkár a 

felvidéki Abaújszinán (Sena), ahol beszédet mondott a Felvidéken az elmúlt évtizedben 

megvalósult református egyházi beruházásokért tartott hálaadó istentiszteleten vasárnap. Az 

államtitkár beszédében megemlékezett az anyák napjáról, jókívánságait kifejezve minden 

édesanyának. Elmondta: az édesanyák mindig azt adják a nemzetnek amire szüksége van, 

honvédeket az ország védelmére, mesterembereket az újjáépítésre, tanárokat, tanítókat és 

lelkészeket nyelvi kultúránk és hitünk megőrzéséhez. Rámutatott: ezért van az, hogy az anya 

szóból fakad minden, ami a megmaradáshoz, a megtartáshoz, vagy rosszabb esetben az 

újrakezdéshez kötődik, így az anyanyelv, az anyaföld, az anyaország, az anyaszentegyház. 

Hangsúlyozta: ahogy egy édesanya nem mondhat le soha a gyermekéről, úgy az anyaország és 

az anyaszentegyház sem mondhat le egy magyarról és egyetlen keresztyénről sem. 
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Kelemen Hunor: Az elnökválasztás tétje, hogy ne az AUR kerüljön néhány 

hónapon belül kormányra 
2025. május 2. – maszol.ro 

Az elnökválasztás lefontosabb kérdése, hogy melyik jelöltnek van akkora mozgósító ereje, hogy 

a második fordulóban legyőzze a szélsőséges George Simiont. Ha ugyanis ez nem történik meg, 

hónapok kérdése, hogy széthulljon a jelenlegi kormánykoalíció és az AUR vegye át a hatalmat 

a kormányban – figyelmeztetett Kelemen Hunor a Kossuth Rádiónak adott péntek reggeli 

nyilatkozatában. Kelemen Hunor szerint Crin Antonescu tiszteli a magyar közösséget, és ezt a 

kampány alatt azzal is bizonyította, hogy egyedüli jelöltként (kétszer is) ellátogatott 

Székelyföldre, nem félt ettől. Több olyan üzenetet is megfogalmazott a kampány során, 

amelyek hangsúlyozták az identitásmegőrzéshez szükséges intézményes garanciák működését, 

megerősítését. Hozzátette, annak is jelentősége van, hogy Antonescu vállaltan erősíteni kívánja 

a román–magyar államközi kapcsolatokat. 

 

Nagy a szavazókedv a diaszpórában – az RMDSZ figyelmeztet: tavaly a többség a 

magyarellenesekre szavazott 
2025. május 3. – maszol.ro 

Az államelnök-választás első fordulójában kétszer magasabb a külföldi részvétel, mint tavaly. 

Romániai idő szerint szombaton 14 óráig több mint 207ezer román állampolgár szavazott 

külföldön az elnökválasztás első fordulójában – derül ki az Állandó Választási Hatóság (AEP) 

valós idejű adataiból. „Többségük eddig is a magyarellenes jelöltekre szavazott. Ne maradjunk 

otthon! Szavazzunk arra, aki meg tudja állítani a magyarelleneseket!” - tette közzé az RMDSZ. 

Az adatok szerint a romániai idő szerint csütörtök 22 órai urnanyitástól szombaton 14 óráig 

207.978 román állampolgár voksolt a külképviseleti szavazóhelyiségekben. Emellett 4106 

külföldön élő román választópolgár levélben adta le a szavazatát. 

 

Kelemen Hunor: ne hagyjuk, hogy mások döntsenek helyettünk 
2025. május 4. – maszol.ro, erdon.ro, szekelyhon.ro 

Kelemen Hunor Kolozsváron adta le szavazatát vasárnap reggel. Mint mondta, azért szavazott, 

hogy ne a múltba térjünk vissza, hanem előre haladjunk. A politikus hozzátette: arra szavazott, 

hogy az ország lépjen előre, és kerülje el a 30-35 évvel ezelőtti állapotokat visszahozó 

„kényszerleszállást”. Az RMDSZ elnöke minden állampolgárt arra buzdított, hogy menjen el 

szavazni. „Arra kérek mindenkit, aki még gondolkodik, hogy menjen el szavazni, mert egyrészt 

mindenkinek kötelessége szavazni, de sokkal fontosabb, hogy mi döntsünk, mindannyian, és 

ne hagyjuk, hogy mások döntsenek helyettünk” – tette hozzá Kelemen Hunor.  
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Csoma Botond: A magyarellenes jelölt ott lesz a második fordulóban 
2025. május 4. – maszol.ro, erdon.ro 

Csoma Botond, az RMDSZ képviselőházi frakcióvezetője is leadta a szavazatát Kolozsváron. 

Arra kért minden magyart, hogy olyan jelöltet támogasson, aki a második fordulóban le tudja 

győzni a magyarellenes jelöltet. „Én egy olyan jelöltre szavaztam most az első fordulóban, aki 

le tudja győzni a magyarellenes jelöltet a második fordulóban. Arra kérek minden magyar 

embert, hogy éljen szavazati jogával és egy olyan jelöltet támogasson most az első fordulóban, 

aki a második fordulóban le tudja győzni a magyarellenes jelöltet” – nyilatkozta Csoma Botond.  

 

Nicușor Dan a Krónikának: a közigazgatási átszervezés a magyar közösség 

képviselőivel történő egyeztetéssel történhet  
2025. május 1. – Krónika 

Nicușor Dan független államfőjelölt a Becsületes Románia című választási programjával az 

ország közigazgatási átszervezésére törekszik, amely figyelembe venné a helyi közösségek 

elvárásait. A Krónikának adott interjúban Bukarest főpolgármesterét arról is faggattuk, mit 

ajánl az erdélyi magyarságnak, hogy amennyiben államelnök lesz, a magyar közösség ne 

csalódjon benne, mint a korábbi elnökökben. Nicușor Dan feladatának tekinti a helyi 

autonómia megerősítését, és szerinte a román–magyar kapcsolatok javulását nagyban segítené 

a két ország helyi önkormányzatainak szorosabb együttműködése.  

 

Elnökválasztás: az MPE lelkiismeret szerinti szavazást javasol  
2025. április 30. – Krónika, maszol.ro 

Lelkiismeret szerinti voksolást javasol szimpatizánsainak a román elnökválasztás május 4-én, 

vasárnap tartandó első fordulóján az egyik kisebbik erdélyi magyar párt, a Magyar Polgári Erő 

(MPE). A 2023-ban alapított erdélyi magyar politikai szervezet a Krónikához szerdán 

eljuttatott állásfoglalásában hangsúlyozza: fontosnak tartja, hogy az erdélyi magyarok az 

elnökválasztás első fordulójában éljenek a szavazás lehetőségével, de hozzáteszi, hogy egyik 

államfőjelöltet sem tudja támogatni. Az MPE úgy értékeli, hogy az elmúlt évtizedekben minden 

egyes román elnök csalódást okozott az erdélyi magyaroknak, mindannyian „visszaéltek” az 

erdélyi magyar közösségtől kapott megelőlegezett bizalommal. A Kulcsár-Terza József 

háromszéki politikus, az RMDSZ színeiben tavaly újabb mandátumot nyert parlamenti 

képviselő vezette alakulat leszögezi azonban, hogy minden választás „a demokrácia ünnepének 

tekinthető”, és ezért fontosnak tartja, hogy az erdélyi magyar közösség tagjai éljenek a szavazás 

lehetőségével.  

 

Turos Lóránd szenátor arra szavazott, aki tiszteli a magyarokat 
2025. május 4. – maszol.ro 

Turos Lóránd, az RMDSZ szenátora vasárnap reggel hét órakor a Szatmár megyei 

Érszakácsiban adta le a szavazatát: „Én már szavaztam, arra a jelöltre adtam a voksom, aki 

tiszteli a magyarokat, aki bennünket partnerként kezel. Mindenkit arra kérek, hogy ne hagyja 
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másra a döntést, éljen szavazati jogával.” Szatmár megyében hat városban és ötvenkilenc 

közigazgatási egységben összesen 340 szavazóházban kezdődött meg az elnökválasztás. 

Összesen 309.960 szavazásra jogosult személy van a regiszterekben. Az elnökválasztás első 

fordulójára Romániában összesen 18 979 szavazókört alakítottak ki. Ezek reggel 7:00 és este 

21:00 óra között lesznek nyitva. 

 

Tánczos Barna: „A fiatalok sorsát döntjük ma el” 
2025. május 4. – maszol.ro 

„Olyan jelöltre szavaztam, aki tiszteli az erdélyi magyarokat, aki biztosítani tudja az ország 

stabilitását. Azt a politikai, gazdasági, pénzügyi stabilitást, amelyre óriási szükségünk van ma, 

amely nélkül Románia nagyon nehéz helyzetbe kerülhet ebben a nagyon felpörgött nemzetközi 

kontextusban” – emelte ki szavazata leadását követően Tánczos Barna pénzügyminiszter. A 

politikus lakóhelyén, a Hargita megyei Csíkszentkirályon járult az urnák elé, ezt követően 

osztotta meg gondolatait a sajtó képviselőivel. Mint kiemelte: Az általa támogatott jelölt a 

kampány során is olyan jelzéseket tett az erdélyi magyarok felé, amelyek értékelendők. „Jó 

partnernek, jó tárgyalópartnernek bizonyult és ki tudja zárni a szélsőséges elemeket a 

legmagasabb szintű romániai politikából” – fogalmazott Tánczos Barna.   

 

Korodi Attila: lehetőségünk van arra, hogy hallassuk a hangunkat 
2025. május 4. – maszol.ro 

Csíkszereda polgármestere szerint az elnökválasztás nemcsak az ország jövője szempontjából 

jelentős, hanem a magyar közösség számára is sorsdöntő pillanat. „Ma van lehetőségünk arra, 

hogy hallassuk a hangunkat, és olyan jelölt mögé álljunk, aki elismeri az erdélyi magyar 

közösséget, aki értékként tekint a kisebbségre, aki úgy értékeli, hogy hozzáadunk az ország 

értékéhez, aki kíváncsi ránk. Én erre szavaztam” – írta Facebook bejegyzésében. Hozzátette: a 

részvétel nem csak jog, hanem felelősség is. Minél többen élünk szavazati jogunkkal, annál 

erőteljesebb az üzenet: a magyar közösség számít, figyelmet és képviseletet érdemel! „Mi 

itthon, Csíkban mindig tudtunk bölcsen választani – mert közösségként tudjuk, kik vagyunk, 

honnan jöttünk és hová tartunk. Ismerjük a gyökereinket, őrizzük hagyományainkat, van 

hitünk. És van tiszta, világos jövőképünk. Bízom közösségünk bölcsességében, bízom abban, 

hogy ma nagy számban veszünk részt a választáson, és szavazatunkkal azt támogatjuk, hogy 

Csíkkal együtt az ország megmaradjon a normalitás talaján” – részletezte Korodi Attila. 

 

Cseke Attila: megerősödtek a magyarellenes hangok 
2025. május 4. – maszol.ro 

Cseke Attila fejlesztési miniszter is leadta a voksát. Kifejtette: arra szavaztam, hogy mi, 

magyarok, továbbra is beleszólhassunk a közösségünk és az ország jövőjébe, hogy legyen 

hangunk a továbbiakban is, országos és helyi szinten egyaránt. Hogy közösségünk értékeit és 

fejlődését mi irányíthassuk, és ebbe ne mások szóljanak bele”. Hozzátette: arra a jelöltre 

szavazott, aki tisztelettel, partnerként tekint ránk, aki világos üzeneteket fogalmazott meg, és 

ezáltal vele tudjuk megállítani a magyarellenes erőket. Hiszen látjuk, hogy az elmúlt 
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időszakban megerősödtek a magyarellenes hangok, retorika és politikai irányvonalak. Cseke 

Attila kiemelte, az elkövetkező 5–10 évben nagyon fontos, hogy ki lesz Románia elnöke. 

„Minden magyart arra buzdítok, hogy menjen el szavazni, és szavazzon azért, hogy a 

magyaroknak továbbra is legyen beleszólásuk a saját jövőjükbe” – tette hozzá. 

 

Antal Árpád: Aki ma otthon marad, az a magyarellenes jelöltet támogatja 
2025. május 4. – maszol.ro 

Sepsiszentgyörgy polgármestere szerint mivel itt élünk, ebben az országban, nagyon fontos, 

hogy ott legyünk, ahol a döntéseket meghozzák – mondta miután leadta szavazatát az 

államfőválasztáson. „Fontos, hogy azt a jelöltet támogassuk, aki biztosítja számunkra, hogy 

kormányon maradunk, biztosítja számunkra, hogy a kormányzati támogatással, segítséggel mi, 

önkormányzati vezetők tudjuk fejleszteni közösségeinket” – részletezte a polgármester. Ezt 

követően arra kért mindenkit, hogy vegyen részt a választásokon. „Láthatjuk, hogy a 

Kárpátokon túli megyékben nagyon magas a részvétel, azt is, hogy külföldön rendkívül magas 

a részvétel, és pontosan tudjuk, hogy a külföldiek a szélsőséges, magyarellenes jelöltet 

támogatják” – jegyezte meg Antal Árpád. Hozzátette, az erdélyieknek, erdélyi magyaroknak ott 

kell lenniük, hogy bejusson a második fordulóba az a jelölt, aki le tudja győzni a szélsőséges 

jelöltet. „Aki ma otthon marad, az közvetve a magyarellenes jelöltet támogatja” – fogalmazott 

Sepsiszentgyörgy polgármestere. 

 

Összeomlott Erdély egyik legrégebbi fedeles hídja, a maroshévízi Urmánczy-híd  
2025. április 30. – MTI, Krónika, Székelyhon, maszol.ro 

Összeomlott szerdán Erdély egyik legrégebbi fedeles hídja, a 156 éves Urmánczy-híd a Hargita 

megyei Maroshévízen – tudatta Czirják Károly helytörténész, a helyi Dr. Urmánczy Nándor 

Egyesület elnöke. A helytörténész közösségi oldalán azt írta, hogy az egyesület évek óta 

szorgalmazta a helyi önkormányzat tulajdonában lévő átkelő állagmegóvási munkálatait, de 

mindhiába – számolt be az MTI. „Mindez a hivatal bűne, de azoké is, akik az utóbbi 20 évben 

tudatosan deszkákat vágtak le, tartóoszlopokat fűrészeltek el” – írta Czirják Károly. Sebastian 

Buzilă polgármester is részben a hidat rendszeresen rongálók számlájára írta annak 

összeomlását. Közösségi oldalán emlékeztetett, hogy az átkelő közelében térfigyelő kamerákat 

szereltek fel, de a törvényt és a város épített örökségét nem tisztelők azokat is tönkretették.  

 

Másodszor halasztották el az ítélethirdetést Borbolyék perében 
2025. április 30. – Székelyhon 

Újabb egy hónapot kell várni az ítélethirdetésre a Borboly Csaba, a Hargita megyei tanács 

alelnöke és tizenkét másik személy ellen 2013-ban indult büntetőperben, mert ezt a Maros 

Megyei Törvényszék a szerdára kitűzött időpontról ismét elhalasztotta. Ez a második alkalom, 

hogy az ítélethirdetést elhalasztották, az első időpont április 2-ra volt kitűzve, akkor azt közölte 

a tárgyalást vezető bíró, hogy április 30-án hirdetik ki az ítéletet. Szerdán viszont kiderült, hogy 

még egy hónapot kell még várni, mert az újabb halasztás nyomán csak május 30-án ismertetik 

a döntést.  
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Debreceni huszárok mutatkoznak be Nagybányán a hétvégén  
2025. május 1. – Krónika 

Debreceni huszárok mutatkoznak be Nagybányán a hétvégén a Teleki Magyar Ház 

meghívására – közölte a Nagybánya és a környék magyarságát összefogó szervezet. A május 2-

án tartandó eseményen a Hajdú-Bihar Vármegyei Huszárhagyomány-Őrző Egyesület 

képviselői érkeznek Nagybányára a Teleki Magyar Ház meghívására. Az egykori Magyar Királyi 

Debreceni 2. Honvéd Huszárezred egyenruháját és felszerelését viselő bandérium több mint 

36 éve élteti a huszárhagyományokat nemcsak Magyarországon, hanem a partiumi és erdélyi 

területeken is. A debreceni „huszárok” az évek során – sokszor több száz kilométert lovagolva 

– mintegy 130 erdélyi településen fordultak meg, ahol a helyi hagyományőrzőkkel 

együttműködve szerepeltek a magyarság számára fontos eseményeken. Az erdélyi portyáikról 

készült filmet a Teleki Magyar Ház közönsége is megtekintheti; sőt a május 2-án 17 órakor 

kezdődő rendezvény arra is alkalmat ad, hogy személyesen is megismerkedjünk a debreceni 

huszárokkal.  

 

Tisztelgés II. Rákóczi Ferenc emléke előtt 
2025. május 1. – maszol.ro 

Szép számban gyűltek össze résztvevők a Szatmárnémetiben álló Rákóczi mellszobornál, hogy 

az RMDSZ és az Identitas Alapítvány évente megrendezett eseményén tisztelegjenek az erdélyi 

fejedelem emléke előtt. Érdekesség, hogy ez volt az első alkalom, mikor a Szatmári békére való 

megemlékezést verseny előzte meg: VI. és VII. osztályos diákoknak rendeztek Rákóczi-

tudáspróbát, melyen a II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola, a Hám János Római Katolikus 

Teológiai Líceum, az Avram Iancu Általános Iskola, a Bălcescu-Petőfi Általános Iskola, az Aurel 

Popp Művészeti Líceum, a Kölcsey Ferenc Főgimnázium, a Református Gimnázium és a Mircea 

Eliade Általános Iskola diákjai vettek részt.  

 

Vonzóbbá tett magyar oktatás: egyre több előkészítő osztályost íratnak be 

Aradon  
2025. május 2. – Krónika 

Arad megyében több mint 180 magyar előkészítő osztályosra számítanak a következő 

tanévben. A beiratkozás március 31-én kezdődött és május 6-ig tart a szeptemberben induló új 

tanévre, és Arad megyében nagy hangsúlyt fektetnek erre a korosztályra a magyar iskolákban 

és tagozatokon, ugyanis évtizedekre meghatározzák majd egy-egy tanintézmény diáklétszámát, 

szervezeti felépítését. Az elmúlt években a magyar állami és alapítványi támogatásoknak 

köszönhetően megnőtt a magyar oktatás vonzereje, és ha lassú ütemben is, de nőtt a magyar 

előkészítő osztályokba beíratott diákok létszáma. A pedagógusok, oktatásszervezők szerint 

egyre több szülő látja be a magyar iskolaválasztás előnyeit.  
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Illyés Gergely a magyar szavazókedvről: egy kísérlet zajlik  
2025. május 4. – maszol.ro 

Picivel magasabb csupán a szavazói kedv, mint tavaly novemberben - ezt jelzik a kora délután 

részvételi adatok. Illyés Gergely politológus a diaszpóra aktivizmusát emelte ki ezzel 

kapcsolatban, s arra hívta fel a figyelmet, hogy míg korábban az USR jelöltje volt a külföldön 

élők kedvence, 2024-ben már az AUR, illetve Călin Georgescura voksoltak nagy létszámban. 

Az elemző emlékeztetett rá: a felmérések George Simiont jelezték a Románia határain kívül élő 

románok toronymagas favoritjának. „Simion Georgescuval együtt jelent meg a 

szavazóhelyiségnél, ami nyilván jelzésértekű” - tette hozzá. Ami a magyarlakta megyéket illeti 

- ahol az országos átlagnál alacsonyabb a részvétel - Illyés Gergely azt emelte ki, hogy jelenleg 

egy kísérletnek vagyunk szemtanúi, mivel a korábbi elnökválasztásokon volt magyar jelölt. 

„Nincs mihez hasonlítani a jelenlegi székelyföldi részvételi adatokat, hiszen tavaly 

novemberben Kelemen Hunor személyében volt magyar jelölt, most viszont nincs” - 

hangsúlyozta a politológus.  

 

Magyarellenes uszítás terjed a TikTokon: „beszéljetek az én nyelvemen, 

bunkók!” 
2025. május 4. – maszol.ro 

A TikTokon terjed egy videó, amelyben magyarellenesek uszítanak: „Akik Crin Antonescut 

támogatják, és mindenki, aki magyarul beszél… Az én országomban vagytok, beszéljetek az én 

nyelvemen, bunkók!” – skandálja egy nő. A felszólítását követően többen is elismerésüket 

fejezik ki „bravó!” felkiáltással. A szónokló nő és az őt körülvevő kisebb tömeg egyébként sárga 

egyenpólót visel, amelyek alapján arra lehet következtetni, hogy a jelenlévők a Románok 

Egyesüléséért Szövetség (AUR) támogatói. A Giurgiu megyei Buturugeni községben elhangzó 

beszédben a nő arra szólítja fel a románokat, hogy szavazzanak bosszúból és dühből, abból a 

dühből, ami tavaly december 6. óta felhalmozódott bennük, amiért ellopták a szavazatikat. Az 

eredeti videót feltöltő TikTok-felhasználó oldalán további AUR-t, George Simiont, illetve Călin 

Georgescut támogató tartalmak érhetők el. 

 

Nem sikerült mozgósítania a magyarokat az RMDSZ-nek, zúgolódnak a koalíciós 

partnerek 
2025. május 5. – Krónika 

A tavaly novemberi, érvénytelenített voksoláshoz hasonló arányban járultak az urnákhoz a 

romániai választópolgárok vasárnap a megismételt államfőválasztás első fordulójában. A 

magyarlakta megyékben a részvétel elmaradt az országos átlagtól az államfőválasztáson, amit 

koalíciós partnerei fel is róttak az RMDSZ-nek. A székelyföldi Kovászna megyében 38,56 

százalékos, Hargitában 41,80, Marosban 44,18, Máramarosban 40,72, Szatmárban 36,39 

százalékos volt a részvétel a 21 órás urnazárás idején. Háromszéken mérték a harmadik 

legalacsonyabb, 38 százalékos részvételt országos szinten, ennél gyérebb Szatmárban (36,39%) 

és a moldvai Vasluiban (32 százalék) volt a választási hajlandóság. Ebből az következik, hogy 
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az RMDSZ-nek nem sikerült mozgósítania híveit kellő mértékben az államfőválasztás első 

fordulójában, amikor a szövetségnek nem volt önálló jelöltje.  

 

Székelyföldön Antonescu nyert 
2025. május 5. – maszol.ro 

Hargita, Kovászna és Maros megyékben már megszámolták az államelnök-választás első 

fordulójában leadott szavazatokat, és mindhárom megyében a kormánykoalíciós pártok közös 

jelöltje, Crin Antonescu végzett az első helyen George Simion és Nicușor Dan előtt. Az RMDSZ, 

mint ismeretes, nem állított saját jelöltett az idei államfőválasztásra, hanem a 

Szociáldemokrata Párttal és a Nemzeti Liberális Párttal közösen Crin Antonescut támogatták. 

A közös jelölt Székelyföldön nem talált legyőzőre a vasárnapi első fordulóban: Maros megyében 

35,15 százalékkal, Kovászna megyében 61,11 százalékkal, Hargita megyében pedig 74,01 

százalékkal végzett az első helyen. Mindhárom megyében az AUR-vezér George Simion lett a 

második, míg Bukarest főpolgármestere, Nicușor Dan a harmadik helyen zárt. 

 

Antal Árpád: minden követ meg kell mozgatni a következő két hétben 
2025. május 5. – Székelyhon 

A kilenc órakor közzétett exit-poll adatok szerint George Simion biztosan bejut az 

államfőválasztás második fordulójába. Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy polgármestere az 

urnazárást követően értékelt. Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy polgármestere az exit-poll 

eredmények kapcsán leszögezte: most már biztosra vehető, hogy Simion megnyerte az első 

fordulót, ezért a következő heteknek döntő szerepük lesz. „Az, hogy ki lesz ott még mellette, ezt 

ma még nem lehet tudni, meg kell várnunk, hogy megszámolják a szavazatokat. Nekünk az lesz 

a feladatunk a következő két hétben, hogy minden követ megmozgassunk, és el kell érnünk azt, 

hogy ne George Simion vezesse ezt az országot” – fogalmazott. Hozzátette: a magyarlakta 

megyében alacsonyabb volt a részvétel, de ez azzal is magyarázható, hogy ez alkalommal nem 

volt magyar jelölt, akire a magyar emberek szavazhattak volna. Bodor László, az RMDSZ 

Háromszéki Területi Szervezet ügyvezető elnöke kérdésünkre elmondta: a Kovászna megyei 

részvételi arány nem hozott meglepetést, az eredmények nagyjából megfeleltek az előzetes 

becsléseknek.  

 

Antal Árpád: a magyarok bizonyítottak, a román emberek józan eszére lesz 

szükség Simion legyőzéséhez 
2025. május 5. – maszol.ro, Székelyhon 

Székelyföldön, így Háromszéken is nyert a kormánykoalíció elnökjelöltje, Crin Antonescu ám 

támogatottsága országos szinten elmaradt, így nem jutott be a második fordulóba, George 

Simion bevette az ország nagy részét és az államelnök választások második fordulójában 

Nicușor Dannal fog megméretkezni. „Mi erdélyi magyarok bebizonyítottuk: lehet ránk 

számítani, megbízható partnerek vagyunk, amit vállalunk, azt teljesítjük. Ha a második 

fordulóban a román emberek józan esze nem kerekedik felül, akkor félő, hogy George Simion 
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lesz Románia elnöke. Ezt minden erőnkkel meg kell próbáljuk megakadályozni” – fogalmazott 

a Maszol érdeklődésére Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy polgármestere.  

                              
Gubík László: Az Európai Néppárt elvakultan hisz Oroszország legyőzésében 
2025. május 1. – Ma7  

A Magyar Szövetség nem tud azonosulni az Európai Néppárt háborúpárti retorikájával, 

ugyanakkor örvendetesnek tartja, hogy a migráció kérdésében elmozdulás érzékelhető. Gubík 

László pártelnökkel beszélgettünk az EPP valenciai kongresszusa után, ahol újraválasztották 

Manfred Webert a pártcsalád élére. Nem született meglepetés az Európai Néppárt valenciai 

kongresszusán. Újabb három évig Manfrad Weber vezetheti az EPP-t, akit a szavazatok 89%-

ával választottak újra. Furcsa is lett volna más eredmény, hiszen Weber ellenjelölt nélkül 

indult. Az 502 szavazásra jogosultból, 61-en szavaztak ellene. Gubík László, a Magyar Szövetség 

elnöke a kongresszus kapcsán portálunknak elmondta, az elnökválasztást illetően 

értelemszerűen nem történt meglepetés. Ugyanakkor pozitívan értékelte Antonio Tajani 

egykori európai parlamenti elnök, EPP-alelnök felszólalását. "Tajani hozzászólásából arra 

következtethetünk, hogy az elmúlt évekhez képest az Európai Néppárt illegális migrációhoz 

való viszonyában kedvező fordulat állhat be. Tajani az elnökségi tagok közül a második legtöbb 

szavazatot kapta. A párton belül ő felel ezért a területért, így személye garanciát jelent arra, 

hogy ezen a téren jó irányba fordulnak a dolgok" – mondta. 

 

IpolyFeszt – Júniusban újra megszervezik 
2025. április 30. – Ma7  

2025. június 6-a és 28-a között ismét megszervezik a Dunakanyar legnagyobb ingyenes 

fesztiválját. „Rengeteg ingyenes koncert, előadás és workshop vár minden érdeklődőt!” – 

hirdeti a főszervező, a Dunakanyari Védegylet Alapítvány, majd hozzáteszi: A Börzsöny és 

vidéke, az Ipoly-völgye természeti kincseinek, a hét település – Szob, Ipolydamásd, Kemence, 

Márianosztra, Nagybörzsöny, Vámosmikola és Ipolyvisk – kulturális értékeinek, az épített 

örökség, az itt élő mesteremberek alkotásainak bemutatása mellett a fesztivál egyik 

legfontosabb célja, hogy a nagyközönség figyelmét ráirányítsa e csodálatos régió fel nem 

fedezett gazdagságára, a táj szépségére, az Ipoly két oldalán élők összetartozására.” A 

határokon átívelő összművészeti fesztivál számos ingyenes programmal várja a rendezvényre 

érkezőket. Legendás előadók műsora, családi programok, templomi hangversenyek, igényes 

gyermekműsorok, képzőművészeti kiállítások vízi és természetjáró túrák garantálják a 

rendezvény színvonalát. A programokat gasztronómiai és kézműves termékek változatos és 

bőséges kínálata teszi teljessé. 

 

 

 

 

Fe
lv

id
é

k
 

https://ma7.sk/aktualis/gubik-laszlo-az-europai-neppart-elvakultan-hisz-oroszorszag-legyozeseben
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A 155 éve született Lehár Ferencről emlékeztek meg Komáromban 
2025. április 30. – Ma7  

Lehár Ferenc születésének 155. évfordulójáról emlékeztek meg tisztelői szülővárosában, 

Komáromban szerda délután, a katonazene emléknapján a szülőháza helyén emelt Lehár-

szobor megkoszorúzásával. A zeneszerző, komponista, világhírű operettszerző április 30-án 

született röviddel éjfél előtt. Klemen Terézia, a Lehár Ferenc Polgári Társulás elnöke 

megemlékezésében felidézte, Lehár szorosan kötődött a Duna-parti városhoz, ahol 

gyermekkorát töltötte. Komáromból indulva hódította meg a világot az operettkomponista 

zeneszerző, aki a legtermékenyebb operettszerző volt, összesen 31 művet írt. Általa került fel 

Komárom városa a világ zenei palettájára – emelte ki. 1870. április 30-án született éjfél előtt 

két órával Komáromban, ahol katonazenekari karmester édesapja állomásozott. Gyermekévei 

alatt több katonavárosban élt a Monarchia alatt családjával a magát „torniszter fiúként” 

aposztrofáló Lehár, ennek ellenére mindig komáromi gyerekként hivatkozott magára – 

hangsúlyozta a Lehár Ferenc életét feldolgozó kötet írója. 

 

Együttműködési megállapodást kötött Kassa és Nyíregyháza 
2025. május 1. – Ma7  

Kassa és Nyíregyháza szerdán együttműködési megállapodás aláírásával erősítette meg 

sokéves partnerségét. A két város elkötelezte magát, hogy több területen is támogatni fogják 

egymást. A megállapodás mindkét város lakosai számára fejlettebb infrastruktúrát, kulturális 

együttműködést és a klímaváltozás elleni megoldásokat jelent – írja a kassai önkormányzat a 

közösségi hálón. „A megállapodás alapján a két város folytatja az együttműködést a 

környezetbarát infrastruktúra kiépítése, az önkormányzatok hatékonyabb működése, a 

kulturális örökség védelme és az idegenforgalom fejlesztése terén. Kitér továbbá a 

tapasztalatok és információk megosztására is, ami elősegíti az Európai Unió tagállamai közötti 

együttműködést” – tájékoztatott a kassai önkormányzat, hozzátéve, hogy a megállapodást a 

város nevében Marcel Gibóda polgármester-helyettes, a magyar fél képviseletében pedig Jászai 

Menyhért polgármester-helyettes írta alá. Az önkormányzat tájékoztatása szerint a sikeres 

együttműködés egyik példája az AquaUrban projekt, amely a klímaváltozáshoz való 

alkalmazkodásra nyújt megoldásokat. Kassán ennek segítségével épül a hernádtihanyi 

(Ťahanovce) vízi kert, míg Nyíregyházán az esővíz-elvezető rendszert újítják fel ezzel a 

módszerrel.   

   

Az ipolysági térségben enyhén emelkedett a magyar iskolát választók száma 
2025. május 2. – Ma7  

Április folyamán az ipolysági körzet alapiskoláiban is lezajlottak a beiratozások. 

Általánosságban elmondható, hogy a múlt évi adatokhoz képest a térség magyar tanítási nyelvű 

intézményeinek többségében emelkedett a beíratott gyermekek létszáma. Mint Révész 

Angelika, az Ipolysági Közös Tanügyi Hivatal vezetője portálunknak elmondta: a most közölt 

számadatok nem tekinthetők véglegesnek, szeptember elején tudják meg az aktuális elsősök 
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pontos számát. A végleges számokat befolyásolja továbbá a halasztás folyamatának végkifejlete 

is – magyarázta a hivatalvezető. A közös tanügyi hivatal alá tizenhárom alapiskola tartozik. 

Ipolyság mellett további hat településen működik teljes szervezettségű, valamint alsó tagozatos 

kisiskola. A tizenhárom oktatási intézményből nyolcban folyik színtisztán magyar, illetve 

magyar nyelvű oktatás-nevelés. Az április adatok alapján az Ipolyságon lévő két magyar 

alapiskolában enyhe emelkedés figyelhető meg. Az 2024/25-es tanévben 29 gyereket írattak be 

(ebből négyen halasztottak) a Pongrácz Lajos Alapiskolába, idén 31-et, ebből ketten kértek 

halasztást. 

 

Önkéntesek és a Szlovák Paradicsom dolgozói tisztították a Hernádot 
2025. május 2. – Új Szó, Ma7  

Összesen 380 zsák szemetet szedtek össze a Szlovák Paradicsom Nemzeti Park 

Igazgatóságának alkalmazottai, valamint önkéntesek a Hernád folyónál. A Föld napján 

összesen 272-en gyűjtötték a hulladékot – tájékoztatott a park igazgatósága a közösségi hálón. 

„A Hernád-áttörésnél 52 zsáknyi szemét gyűlt össze. Bár ez még mindig rengeteg, de évről évre 

kevesebb a hulladék, ez egyrészt a palackvisszaváltásnak köszönhető, valamint felelősebben 

viselkednek a folyó mentén feljebb fekvő települések lakói” – közölték a környezetvédők. A 

szemétgyűjtés több szakaszban, két héten át zajlott. A nemzeti park egyúttal köszönetet 

mondott több környékbeli településnek és önkénteseiknek az akcióba való bekapcsolódásért. 

„Reméljük, hogy minél hosszabb ideig tiszta marad a folyó és a környéke, egyrészt az élővilág, 

másrészt a környékbeliek és az ide látogató turisták miatt. Ezért is kérünk mindenkitől felelős 

viselkedést. A saját szemetüket vigyék haza a természetből, és ha eldobott hulladékot látnak 

túrázás közben, ne restelljenek lehajolni érte és elvinni a legközelebbi turistaközpontig vagy 

szemetes kukáig” – zárta a park igazgatósága. 

 

Átfirkálták a komáromi vasúti tábla magyar nyelvű feliratát, a Magyar Szövetség 

Korčok megnyilvánulásait látja a történtek mögött 
2025. május 2. – Új Szó 

Átfirkálták a Komárom Örsújfalu városrészében található magyar nyelvű vasúti táblát, és a 

„szlovákul” szót írták alá – figyelmeztetett Facebook-oldalán Orosz Örs (Magyar Szövetség). A 

történtekre a párt is reagált. „Úgy összeszorul ettől a gyomrom, mert őszintén hittem benne, 

hogy már túl vagyunk rajta, hogy a 2010-es évek nyelvi mozgalmai örökre pontot tettek ennek 

a rendszerváltás utáni időszakot jellemző nyelvhasználati háborúnak a végére” – olvasható 

Orosz Örs közösségi oldalán. A Nyitra megyei képviselő péntek délután osztott meg két fotót 

egy, a Komárom külvárosában található vasúti tábláról, amelyen áthúzták a magyar feliratot. 

„Hiszek benne, hogy továbbra is feladatunk van abban, hogy nemzeteink őszintén 

megbékéljenek egymással, de mintha a kor egyre kevésbé kedvezne ennek. Srácok, nem igaz, 

hogy nem látjátok, hogy mennyire egyek vagyunk!?” – írta Orosz. 
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Aktuális politikai kérdésekről beszélt a Dnevniknek dr. Pásztor Bálint 
2025. április 30. – Pannon RTV, Magyar Szó 

A párbeszéd fontosságáról, az új kormány megalakulásáról és a magyar közösség 

képviseletének súlyáról nyilatkozott a Dnevnik lapnak dr. Pásztor Bálint. A VMSZ elnöke a 

közösségi oldalán megosztott bejegyzésében azt írja, hogy a beszélgetés második felében 

könnyedebb témák is szóba kerültek, beszélt arról, hogy vegetáriánus, és hogy gyermekkora 

óta a Real Madridnak szurkol. Mint írja, a nyilvános szereplések mögött ott van az ember is, 

akinek szüksége van feltöltődésre, kikapcsolódásra – legyen az egy jó könyv, egy mérkőzés vagy 

a futás. Szó esett a sport iránti szeretetéről és arról is, hogyan fér bele mindez a hétköznapokba. 

A teljes interjú a Dnevnik 2025. április 30. – május 2. közötti számában olvasható - írja 

közösségi oldalán a politikus. 

 

A vajdasági iskolák helyzetéről és az oktatás normalizálásáról tárgyaltak 
2025. május 2. – Pannon RTV 

A vajdasági iskolák helyzetéről és az oktatás normalizálásáról egyeztetett Ótott Róbert, Dejan 

Vuk Stanković és Branko Markoski Újvidéken. Ótott Róbert tartományi oktatási titkár 

kijelentette, hogy a prioritások között szerepel az oktatási feltételek javítása, amely a jelentősen 

megnövelt költségvetés által lehetővé is vált, hiszen többet fordíthatnak a pályázatokra. 

Hozzátette, az idén kétszer nagyobb összeg áll rendelkezésre az intézmények felújítására, ami 

jelentősen javít az oktatási feltételeken számos iskolában Vajdaság-szerte. A találkozón Branko 

Markoski tartományi felsőoktatási és tudományos kutatásügyi titkárral, valamint Dejan Vuk 

Stanković oktatási miniszterrel azokról a kihívásokról is szót ejtetettek, amelyekkel a hónapok 

óta tartó blokád miatt szembesülnek.  

 

Vajdaságba érkezett az Öreg Bencés Diákok közössége 
2025. május 2. – Pannon RTV  

Az elkövetkező néhány napot térségünkben töltik, és egyebek mellett több plébániát is 

meglátogatnak. Ma reggel Bíró László püspök atya ünnepi szentmiséjén vehettek részt 

Kelebián. A csoport tagjait Paskó Csaba plébános fogadta. Az Öreg Bencés Diákok közössége 

csütörtökön érkezett Vajdaságba. A pénteki ünnepi szentmise után Topolyán meglátogatták 

Vajdaság legnagyobb templomát, ahol Szakály József atya fogadta őket. Ezt követően 

Csantavérre kirándultak, ahol Mester Imre diakónus és Utasi Róbert plébános volt a 

vendéglátójuk. Programjukhoz tartozik egy húsvéti hangverseny is Kelebián. Szombaton az 

egész napot Zentán töltik, majd délvidéki kirándulásukat vasárnap reggel az anyák napi 

szentmisével zárják ismét Kelebián. Németh István, elnök, Bencés Diákszövetség, Sopron: 

„Sopronból szervezzük ezeket az utakat, ennek most már húszéves távlata van. Indítója egyik 

tanárunk, Jáki Teodóz atya volt, aki nagyon szorgalmazta a magyarság egységét és a határon 

túli magyarokhoz való közeledést, illetve rendszeres látogatást.” 
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Pécsi jelenlét Szabadkán 
2025. május 4. – Pannon RTV, Magyar Szó 

A Pécsi Tudományegyetem Művészeti Kar jelenlegi és egykori szerbiai hallgatóinak kiállítása 

nyílt meg Szabadkán, a Kortárs Galériában. A Pécsi jelenlét című, közös szervezésben 

megvalósított tárlaton több mint 50 alkotás látható. Egy kiállítás erejéig hazahozták munkáikat 

a pécsi Művészeti Karon végzett Szerbiából érkezett hallgatók. Vannak köztük festők, 

szobrászok, grafikus- és tárgyalkotó művészek is. A kiállítást Hegyi Csaba, a Pécsi 

Tudományegyetem Művészeti Karának oktatási dékánhelyettese nyitotta meg, aki azt mondta, 

folyamatosan várják Pécsre a tehetséges fiatalokat. Hegyi Csaba festőművész, egyetemi tanár, 

Pécsi Tudományegyetem, Művészeti Kar: „Nagyon nagy megtiszteltetés számunkra, hogy erről 

a tájról is érkeznek hallgatóink, nagyon fontos, hogy a határon túli kultúrát is szolgálni tudjuk, 

ez a Pécsi Tudományegyetemnek épp úgy célkitűzése, mint a diaspórában élő magyarok 

beiskolázási lehetősége, de ugyanolyan nagy szeretettel várjuk a szerbiai fiatalokat, akik az 

angol nyelvű képzéseink valamelyikére szeretnének hozzánk jelentkezni.” 

 

Anyák napi szentmise Kelebián 
2025. május 4. – Pannon RTV 

A római katolikus templom padsorai teljesen megteltek. Az ünnepi felvonulás után alkalmi 

dallamok tették igazán különlegessé május első vasárnapját, az édesanyák napját. Anyák 

napján hálával és szeretettel fordulunk azok felé, akik életet adtak, neveltek és fáradhatatlan 

gondoskodással kísérnek bennünket - emlékeztetett Paskó Csaba plébános. Huber Edina, a 

három gyermekes édesanya elmondása szerint izgalmas, kihívásokkal teli az életük: 

„Összetartással és egyetértéssel mindent meg tudunk oldani. Azt gondolom, hogy régen nem 

voltak a digitális világból származó kihívások, akkor más volt, de különben meg elfelejtünk 

mindig mindent, és akkor élvezzük az anyaságot és a gyerekeket.”  

                   
Partnerség határok nélkül: új projekt a határ menti települések számára 
2025. április 30. – KISZó 

A Kárpátaljai Határmenti Önkormányzatok Társulása (KHÖT) a Nemzetstratégiai 

Kutatóintézettel (NSKI), Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyével, Szatmár megyével (Románia) 

és a Tisza ETT-vel közösen a közelmúltban elnyert egy Európai Uniós pályázatot, amelynek 

keretében vidékünk számos kistérségében stratégiai fejlesztési terveket dolgoznak ki. Az NSKI 

vezetésével, valamint a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Önkormányzat, a Tisza Korlátolt 

Felelősségű Európai Területi Társulás, a Szatmár Megyei Közösségi Fejlesztési Társulás és a 

KHÖT partneri szerepvállalásával 2025. január 1-jén vette kezdetét a Planning4U névre 

keresztelt EU-s projekt megvalósítása a Partnerség határok nélkül jelmondat mentén. A 

programmal kapcsolatban Beregszászban, a polgármesteri hivatal gyűléstermében tartottak 

projektbemutatót. A projekt átfogó célja a magyar-román-ukrán határ menti régiók határokon 

átnyúló területfejlesztési terveinek és hatásvizsgálatainak az elkészítése. 
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A Nemzetstratégiai Kutatóintézet vezetőségét fogadták Ungváron 
2025. április 30. – Kárpátalja.ma 

Szász Jenő miniszteri biztost, a Nemzetstratégiai Kutatóintézet elnökét és Péti Mártont, az 

Intézet elnökhelyettesét Huzinec Jurij, a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatási Hivatal 

helyettes vezetője fogadta hivatalában április 29-én. Erről a Nemzetstratégiai Kutatóintézet 

hivatalos oldalán számoltak be. A találkozón szó esett az NSKI által – az Interreg VI-A NEXT 

HUSKROUA Program keretében – vezetett két projekt (PRE_SAFE és Planning4U) 

előrehaladásáról, az eddigi tapasztalatokról, valamint a partnerek előtt álló feladatokról. A 

felek elmondása szerint az egyeztetés tartalmas és előremutató volt. 

 

Jövő hétfőig tudja finanszírozni a "kocsi menekültek" néven ismertté vált 

kárpátaljaiak elhelyezését a Magyar Máltai Szeretetszolgálat 
2025. április 30. – MTI, Kárpátinfo.net 

Május 5-ig tudja finanszírozni a sajtóban "kocsi menekültek" néven ismertté vált kárpátaljai 

emberek elhelyezését a Magyar Máltai Szeretetszolgálat - közölte a karitatív szervezet szerdán 

az MTI-vel. A tájékoztatás szerint erről minden érintettet a szálláshelyén átadott levélben 

értesítettek. Azt írták, a szeretetszolgálat tavaly augusztus vége óta gondoskodik a jogszabályi 

változások miatt a menekültügyi ellátásból kikerült emberekről, több alkalommal is 

meghosszabbította a családok számára felajánlott ideiglenes segítséget, de nyolc hónap után 

már nem tudja tovább finanszírozni az elhelyezésüket. Az érintett családok elszállásolását 

tavaly ősszel a téli időszak végéig hosszabbították meg, további elhelyezésükre azonban már 

nincs fedezet - tudatták. Kiemelték, hogy a tavaly augusztus 21-én átmenetileg elhelyezett 125 

ember közül április végén hozzávetőleg harmincan tartózkodnak még a karitatív szervezet által 

fizetett közösségi szálláshelyen. 

 

Tiszapéterfalvai katona a háború újabb kárpátaljai áldozata 
2025. május 1. – KISZó 

Újabb gyászhír érkezett Kárpátaljára: a harcokban életét vesztette Povpa Olekszandr, 

Tiszapéterfalva szülötte – tájékoztatott közösségi oldalán a Tiszapéterfalvi kistérség. 2025. 

április 28-án elhunyt a fronton szerzett sérülései következtében Povpa Olekszandr 

tiszapéterfalvi lakos. A 41 éves katona a Ternopili Megyei Klinikai Kórházban vesztette életét, 

miután egy ellenséges dróntámadás során megsebesült harci bevetése alatt. A szomorú hírt a 

Tiszaháti kistérség tette közzé május 1-jén közösségi oldalán. A kistérség munkatársai mély 

megrendüléssel fogadták a hősi halált halt katona elvesztését, és őszinte részvétüket fejezik ki 

a gyászoló család és hozzátartozók felé. 
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Dunda György: Ukrajnából nagyon szurkolnak Magyar Péternek, hogy 

kormányváltás legyen 
2025. május 4. – KárpátHír 

Ukrajnában híre ment Magyar Péterék Nemzet Hangja című szavazásának, és sokan nagyon 

szurkolnak az ellenzéki politikusnak, mert azt remélik tőle, hogy támogatná Ukrajna EU-

csatlakozását és a fegyverek szállítását is – mondta Dunda György kárpátaljai újságíró, a 

Kárpáti Igaz Szó lapigazgatója a Kossuth Rádió Vasárnapi Újság című műsorában. Az újságírót 

az adásban először Ukrajna EU-csatlakozásáról, az ehhez szükséges feltételek teljesítéséről, és 

az ukrajnai korrupcióval kapcsolatban kérdezték. Dunda György elmondta: az EU részéről már 

több mint 20 éve elkezdődött ez a történet, mivel a 2004-es forradalom idején is „ezzel vitték 

be ukránok millióit az erdőbe a brüsszeli elitek.” De megjegyezte: a korrupció mellett 

Ukrajnának most még más területeken is előrelépést kellene elérnie ahhoz, hogy EU-taggá 

válhasson, és egyelőre hiányoznak ezek a lépések. „A magyar álláspontot csak azért kritizálja, 

mert neki nem tetszik […] az a bűn, hogy a magyar kormány megkérdezi a saját polgárait” – 

mondta nem sokkal később Volodimir Zelenszkij minap nyilvánosságra került megszólalásáról 

Dunda György. 

 

Bár sokan temetnék, Kárpátalja nem halott – itt az újabb bizonyíték 
2025. május 4. – Dobsa István - Mandiner 

Sokféle híradás jelent már meg a kárpátaljai magyarok jövőjéről eltűnésük dermesztő víziójától 

a pislákoló reménysugarakig. Érdemes mindezt a terület sajátos helyzetéből nézni, hiszen 

Kárpátalja egyszerre határvidék és belső menedékhely. Ennek okán a háború következményeit 

is sajátos módon éli meg a társadalom. A kárpátaljaiak – így jelen sorok írója is – örülnek, 

amikor végre valami pozitív hangvételű szalagcímet látnak, hiszen a háború közepette nehéz a 

jó dolgokat észrevenni, holott akad belőlük jó néhány. A harcok árnyékában az apró lépések is 

óriási jelentőséggel bírnak: egy új óvoda, egy felújított iskola, egy közösségi esemény mind 

olyan kapaszkodó, amely képes tartani a lelket az emberekben. Kárpátalját továbbra is 

nevezhetjük a béke szigetének. A régióban nem zajlanak katonai cselekmények, nincs kijárási 

tilalom, működnek az intézmények, és az iskolákban jelenléti oktatás folyik. A háború közvetett 

nehézségei ugyanakkor nagyon is érezhetők. A közhangulatot meghatározza az általános 

bizonytalanság, amihez az intézményeknek is alkalmazkodniuk kellett. 

 

Siker Nap a Rákóczi-főiskola Felsőfokú Szakképzési Intézetében 
2025. május 1. – Káprátalja.ma 

Siker Nap című programjával debütált a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola 

Felsőfokú Szakképzési Intézetének Öregdiák Szövetsége (FSZI Öregdiák Szövetség). A nemrég 

alakult szövetség első programját május elsején tartotta meg a Felsőfokú Szakképzési Intézet 

dísztermében, ahol Kozub Gergely, az intézmény volt hallgatója mutatkozott be. Kozub Gergely 

turisztikai szolgáltatások szakon végzett a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola 

Felsőfokú Szakképzési Intézetében. Diákévei alatt elnöke volt az intézmény 

diákönkormányzatának. Jelenleg a Rákóczi-főiskola Öregdiák Szövetségének az elnöke. 
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Tanárként tevékenykedik a Gáti Kovács Vilmos Líceumban. Az esemény kapcsán Lőrinc Ingrid, 

az FSZI Öregdiák Szövetség elnöke a Kárpátalja.ma-nak nyilatkozott – Nemcsak egy szakmai 

életpálya-bemutató volt ez, hanem motiváló jelleggel is bírt mindannyiunk számára. Felhívta 

a figyelmet arra, hogy a nehézségeknek nem kell megtörniük minket, hanem ezekből kell 

építkeznünk. A Siker Nap-sorozatot szeretnénk folytatni. 

 

Vidám programokkal ünnepelték a Tájházak napját Nagyberegen 
2025. május 1. – KISZó 

A Pro Cultura Subcarpathica civil szervezet hetedik alkalommal szervezte meg a Tájházak 

napját Nagyberegen, csatlakozva ezzel a Tájházszövetség felhívásához és a Kárpát-medencei 

tájházak rendezvénysorozatához. Ezen a napon az egész Kárpát-medencében, ahol működik 

tájház, meg lehet azt látogatni, a helyszíneken színes programokat szerveznek, kicsiknek és 

nagyoknak egyaránt. Nagyberegen sem volt ez másként, több tucat iskolás érkezett a tájházba, 

ahol kézműves foglalkozások, népi játékok, kemencés édesség várta őket. A felnőttek 

megtekinthették a régi fotókból álló, Sorsképek című kiállítást, mely a település régi életét 

hivatott bemutatni. 

 

Több mint 500 résztvevővel tartották meg a Szól a Fülemüle néptáncversenyt 
2025. május 4. – KISZó 

A GENIUS Jótékonysági Alapítvány XI. alkalommal valósította meg a Szól a Fülemüle! – 

Kárpátaljai népzenei és néptánc tehetségkutatót. A program szakmai partnere a Hagyományok 

Háza Hálózat kárpátaljai kirendeltsége, a rendezvény védnöke a Pál család. A rekordszámú 

jelentkezők miatt a tehetségkutatót idén két kategóriában és időpontban rendezték meg. A 

népzenei kategória versenyére április 26-án került sor a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskolán, míg a néptánc kategória tehetségkutatót május 3-án tartották a Rákóczi-főiskola 

átriumában. - A mai nap azoké, akiknek a vérében van a magyar népzene és a magyar kultúra: 

mi ebben érezzük jól magunkat – hangsúlyozta Orosz Ildikó, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai 

Magyar Főiskola elnöke. Ez az a fórum, ahol megmutathatják magukat a kárpátaljai gyerekek, 

akiknek népzenei anyanyelvük is van. Ezt az anyanyelvet kell átadni a jövő nemzedékének, 

ehhez járul hozzá ez a szemle, ami a zeneiskolákban az önképző köröket pörgeti, hiszen egész 

évben arra készülnek, hogy a gyerekek átadhassák mindazt a hiteles, autentikus tudást, amit 

az őseink is hordoztak. 

 

7 nap – Bokotej Lóránt kiállítása a Munkácsy Mihály Magyar Házban 
225. május 4. – karpataljalap.net 

Különleges életút, egyedülálló látásmód és vibráló művészet – ezek jellemzik Bokotej Lóránt 

munkásságát, akinek alkotásaiból május 2-án nyílt kiállítás a Munkácsy Mihály Magyar 

Házban. A tárlat a klasszikus, modern és posztmodern stílusokat ötvözve kínál mély 

gondolatisággal átszőtt, időn és téren átívelő művészi élményt. Az alkotó műveiben keveredik 

a szürrealizmus, a kubizmus és az impresszionizmus. A Munkácsy Mihály Magyar Ház ismét 

egy rendkívüli kiállításnak adott otthont: megnyílt Bokotej Lóránt, a Beregszentmiklóson élő 
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festő- és szobrászművész tárlata. A 82 éves alkotó gazdag életművéből válogatott lenyűgöző 

festmények és szobrok kaptak helyet a bemutatón – köztük a kiállítás címadó darabja, a 7 nap 

című poliptichon, mely az emberi létezés mélységeit vizsgálja a kvintesszencia fogalma mentén. 

 

Csúcstechnológiás labor Lendván 
2025. április 29. – Népújság 

A Sandoz Csoporthoz tartozó Lek új, csúcstechnológiás analitikai laboratórium építését kezdte 

meg Lendván. A beruházás értéke 10 millió euró, és 40 új munkahelyet teremt. A labor célja a 

helyben csomagolt gyógyszerek minőségellenőrzése és stabilitási vizsgálata. A fejlesztés 

párhuzamosan zajlik a már épülő, 400 millió eurós „biohasonló” gyógyszergyártási központtal, 

amely várhatóan 2026 végére készül el, és további 300 munkahelyet biztosít. A Sandoz 

Csoporthoz tartozó Lek lendvai egysége újabb mérföldkőhöz érkezett: április 24-én 

ünnepélyesen elhelyezték a legmodernebb technológiával felszerelt gyógyszerminőség-

ellenőrző laboratórium alapkövét. A 10 millió eurós beruházás 40 új munkahelyet teremt. Az 

új analitikai laboratóriumban a Lendván csomagolt szilárd gyógyszerformák 

minőségellenőrzését végzik majd, valamint stabilitási elemzéseket folytatnak – mindezt a 

legkorszerűbb technológiák alkalmazásával. A beruházás célja nemcsak a gyártási hatékonyság 

növelése, hanem a globális betegellátás megbízhatóságának erősítése is. 

 

A Muravidéki Mintagazdaság intézetként működik tovább    
2025. április 29. – Népújság 

Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) Tanácsa április 23-i ülésén 

elfogadta a Bánután székelő Muravidéki Mintagazdaság intézetté alakulásáról szóló alapító 

okiratot. A gazdaság új jogi formája lehetővé teszi a piaci tevékenységet és lehetőséget biztosít 

szociális-munkaügyi pályázatok elnyerésére. Mint ismeretes, a Mintagazdaság az idei évtől már 

nem részesül állami támogatásban, jelenleg az MMÖNK keretében Bánután két alkalmazott 

végzi a teendőket. Hogy a gazdaság piaci tevékenységet tudjon folytatni és pályázok révén 

anyagi forrásokhoz jusson és így tovább működhessen, az intézetté szervezéssel megfelelő jogi 

formát kapott. Az alapító okirat – mely a jövőben még valószínűleg változásokra szorul – több 

mint 250 tevékenység folytatását teszi lehetővé. A tanácstagok célszerűnek látták és 

támogatták az átalakulást, hiszen – mint Orban Dušan tanácselnök is kifejtette – az MMÖNK 

politikai szervezet, és a mezőgazdasági termelés és feldolgozás nem tartozik a feladatkörébe. 

 

Berden Márió továbbra is a ProFutura élén 
2025. április 29. – Népújság 

A Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) Tanácsa idén 

márciusában tette közzé a Magyar Regionális Nemzetiségi Fejlesztési Intézet (ProFutura) 

igazgatói posztjára szóló pályázatot. A kiírásra egy jelentkezés érkezett, mégpedig a jelenlegi 

intézményvezető, Berden Márió részéről. További kinevezését támogatta az intézet tanácsa, 
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majd április 23-i ülésén egyhangúlag megerősítette az (MMÖNK) Tanácsa is. Mandátuma 

2025. június 1-jétől öt évre szól. A régi-új igazgató fejlesztési víziójában kifejtette, hogy a 

Muravidék gazdasági felemelkedése csak összehangolt erőfeszítésekkel valósítható meg. – Az 

intézet nem pusztán pályázatokat lebonyolító szerv, hanem a közösségi összetartás és a területi 

fejlődés motorja is – mondta Berden. 

 

Mi lesz a középhullámú rádióadókkal? 
2025. április 29. – Népújság 

A Szlovén RTV Tanácsa április 23-i zárt ülésen terjesztette elő a  középhullámú adókra 

vonatkozó stratégiai javaslatot, amely közvetlen hatással lehet a Muravidéki Magyar Rádió 

(MMR) elérhetőségére, különösen Goricskó térségében, valamint a szomszédos   Vas és Zala 

vármegye célközönsége körében. Képünkön: Požonec Róbert, a lendvai RTV-műsorok 

programbizottságának elnöke. Mivel a lendvai nemzetiségi RTV-műsorok programbizottsága 

a középhullámon sugárzó adók jövőjéről szóló stratégiát nem tárgyalhatta (ahogy az olasz 

kisebbség sem), mivel a nemzetiségi stúdió vezetőségét még az előkészítésébe sem vonták be, 

Požonec Robert, a Lendvai RTV Stúdió Programbizottságának elnöke és a Szlovén RTV 

Tanácsának tagja az ülésen azt indítványozta, hogy a  stratégia tárgyalását vegyék le a 

napirendről. A javaslatot a tanács elfogadta, így a döntés elhalasztása egyhónapos időszakra 

lehetőséget teremt a magyar nemzetiségi programbizottság hivatalos álláspontjának 

megfogalmazására. 

 

Jutalomkiránduláson Szlovákiában 
2025. április 29. – Népújság 

A hagyományos jutalomkirándulás – amelyet minden évben az MNMI szervez meg a magyar 

jellegű versenyeken sikeresen résztvevő tanulóknak – az idén sem maradt el. Az idei úti cél 

április 25-én és 26-án Szlovákia volt. Első nap megtekinthettük a fővárost, Pozsonyt, ahol két 

helyi idegenvezető kíséretével két csoportra osztva megnéztük a város érdekességeit: a 

négytornyú pozsonyi várat, a számos kapuk és szobrot, például a Nepomuki Szent Jánosról 

vagy Szent Györgyről készített alkotásokat. Pozsony (szlovákul: Bratislava, 1919-ig Prešporok, 

németül: Pressburg, régiesen Preßburg) Szlovákia fővárosa és egyben legnagyobb városa. Az 

ország délnyugati részén, az Ausztriával és Magyarországgal közös határháromszögben, a Kis-

Kárpátok lábánál fekszik, elfoglalva a Duna mindkét partját és a Morva bal partját. 

  
Fiume adott otthont a FUEN Magyar Közösségek Munkacsoportja soros ülésének 
2025. május 2. – Képes Újság 

Április 25-én Rijekában, az Anna-villában került sor a Magyar Közösségek Munkacsoportjának 

(MKM) harmadik ülésére, a testület az Európai Nemzetiségek Föderatív Uniója (FUEN) égisze 

alatt működik. A Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége (HMDK) vállalta magára 

a házigazda szerepét. A Magyar Közösségek Munkacsoportjának létrehozásáról a FUEN 2023-
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as pécsi kongresszusán határoztak, a magyar közösségeket képviselő tagszervezetek közös 

döntése alapján. A kezdeményezés mögött a Romániai Magyar Demokrata Szövetség 

(RMDSZ), a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ), a felvidéki Magyar Szövetség, 

a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ), a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége 

(HMDK) és a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) áll. A 

munkacsoport azóta a FUEN teljes jogú részeként működik, élére pedig Brenzovics Lászlót, a 

KMKSZ elnökét választották. 

 

Kopácson tanácskozott a Kárpát-medencei Magyar Vállalkozói Szövetségek 

Nemzeti Fóruma 
2025. május 2. – Képes Újság 

Ismerjük meg Baranyát és a horvátországi magyar vállalkozókat címmel soros konferenciáját 

a Kárpát-medencei Magyar Vállalkozói Szövetségek Nemzeti Fóruma Kopácson tartotta meg, 

az esemény házigazdája a Horvátországi Magyar Vállalkozói Szövetség volt. A VOSZ – 

Vállalkozók Országos Szövetsége 1988-ban alakult meg Magyarország első és egyetlen 

önkéntes érdekképviseleteként a rendszerváltás előtt. Küldetése, hogy képviselje a többségi, 

magyar magántulajdonú vállalkozások érdekeit országos és helyi döntéshozó fórumokon. Az 

országos szövetség ma az egyik legjelentősebb magyar munkaadói szervezet, amely mintegy 25 

ezres aktív, közvetlen tagságán és társult tagként a VOSZ-hoz csatlakozott vállalkozói 

szervezeteken keresztül több mint 65 ezer vállalkozást képvisel. A fórum soros határon túli 

konferenciájára ezúttal Kopácson került sor, a Magyarok Otthonában, az esemény házigazdája 

pedig a Horvátországi Magyar Vállalkozói Szövetség (HMVSZ) volt. Az egynapos 

tanácskozáson Baka Béla, a HMVSZ elnöke és Czomba Csaba, a KMVNF elnöke köszöntötték 

a résztvevőket. 

 

Döntött a zágrábi országos hatókörű Kisebbségi Tanács az idei anyagi 

támogatásokról 
2025. május 2. – Képes Újság 

Csütörtökön tartotta rendes ülését az országos hatókörű Kisebbségi Tanács (KT) Zágrábban, 

amelynek az egyik napirendi pontja az országos költségvetésből támogatott kisebbségi 

szervezetek és azok programjainak az anyagi támogatása volt. Az országban élő nemzeti 

kisebbségek kulturális autonómiájának a működését jelentős összegekkel támogatja az állam. 

Az idei teljes összeg 11 millió euró, ami majdnem 13%-kal meghaladja az erre a célra biztosított 

tavalyi évi kormányzati támogatást. 

 

Több programnak is örülhettek a magyar kultúra kedvelői Zágrábban 
2025. május 2. – Képes Újság 

Borkóstoló, kiállításmegnyitó és Szolnok város bemutatkozása is szerepelt a repertoáron múlt 

héten Zágrábban, így a magyar értékek iránt érdeklődők igazán nem panaszkodhattak. Múlt 
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szerdán rózsaszínbe öltözött a zágrábi Pink Day első masterclass programja: Dúzsi Tamás, a 

rozék „királya” 14 rozébort mutatott be a lelkes és hozzáértő zágrábi közönségnek. Csütörtökön 

a nemzetközi együttműködés jegyében a zágrábi és a budapesti néprajzi múzeumok közösen 

mutatták be Zágrábban a „Székpárok” című kiállítást. A tárlat kiindulópontját a két néprajzi 

múzeum bútorgyűjteményének ülőalkalmatosságai – székek, háttámla nélküli ülőkék – adták, 

amelyeket a kortárs Architecture Uncomfortable Workshop építészstúdió újragondolt, modern 

formában értelmezett. Április 25-én igazi magyar életérzés költözött Zágráb szívébe, ahol 

Szolnok városa egy látványos és ízekkel teli program keretében mutatkozott be a horvát 

közönségnek.  

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2025. április 30. – Kossuth Rádió 

 

Vasárnap tartják a megismételt romániai elnökválasztás első fordulóját. Az RMDSZ a 

kormánykoalíciós partnereivel közös jelöltet támogat a választáson, benne látja az esélyét 

annak, hogy az európai úton tartja majd az országot, illetve, hogy ellensúlyozni tudja a 

szélsőséges román pártok és jelöltek térnyerését. Nagy a kihívás Arad megyében, ahol a múlt 

évi választásokon a román szélsőségesek nyertek. Vajon mi lehet ennek az oka? - erről kérdezte 

műsorunk az RMDSZ Arad megyei szervezetének elnökét, Faragó Péter korábbi parlamenti 

képviselőt. 

 

A keddi kampányzáró sajtótájékoztatóján Korodi Attila, Csíkszereda polgármestere is azt 

hangsúlyozta: bár Antonescu nem tekinthető ideális jelöltnek a magyar közösség 

szempontjából, jelenlegi politikai magatartása, illetve nyitottsága az erdélyi magyar témák 

iránt azt mutatja, hogy képes volt tanulni korábbi hibáiból.  

 

A romániai elnökválasztás kampánya idén a május 1. körüli szabadnapokra is rányomja 

bélyegét. Így Kézdivásárhely polgármestere Bokor Tibor, és Kovászna megye tanácselnöke, 

Tamás Sándor, ennek jegyében üli meg a majálist, de azért a szokásos grillezés sem marad el, 

amely a rendszerváltás előtti időknek is sajátja volt. 

 

Dobogókőn átadták a Hazajáró Honismereti és Turista Egylet bakancsos turistaházát, amely 

az egyesület és a rokon szellemiségű szervezetek tagságát fogja szolgálni. Nacsa Lőrinc, a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára köszöntőjében szimbolikusnak 

nevezte, hogy a Hazajárók Dobogókőn találtak otthonra, hiszen a 19. században innen kezdték 

el felfesteni először a turistaútvonalakat, és itt épült meg az első kő turistaház. Elsőként Nacsa 
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Lőrinc nemzetpolitikáért felelős államtitkárt halljuk, utána pedig Schödl Dávidot, a Hazajáró 

és Honismereti Egylet alelnökét.  

 

A Tánc világnapja alkalmából, kedden, Marosvásárhely központjában, a Színház téren rövid 

táncos bemutatókkal örvendeztették meg a járókelőket hivatásos és műkedvelő együttesek. A 

nagy sikerű táncos flashmob hangulatából adunk ízelítőt. 

 

Zenével, tánccal, művészetterápiával fűszerezett tábort szerveznek rászoruló udvarhelyszéki 

gyerekeknek, videókat készítenek tudatos médiafogyasztó fiataloknak, illetve bábjátékot adnak 

elő mesekedvelő gyerekeknek abból a pénzből, amely két óra alatt gyűlt össze az Odaadó esten 

Székelyudvarhelyen. A Székelyudvarhelyi Közösségi Alapítvány hangulatos jótékonysági 

rendezvényén három helyi közösségi kezdeményezés mutatkozott be és gyűjtött adományt 

jótékonysági árverésen.   

 

Kiváló eredményt értek el az óteleki diákok a magyar nemzeti kisebbség történelme és 

hagyományai tantárgyverseny országos szakaszán: az övék lett a legjobb színdarab, 

összetettben pedig az ötödik helyen végeztek a 11 megyéből érkezett 18 csapat alkotta 

mezőnyben. A hétvégén Kézdivásárhelyen, a Nagy Mózes Főgimnáziumban megrendezett 

versenyről a bánsági szórványból érkezett csapat felkészítő tanára és a csapat tagjai beszéltek. 

 

Határok nélkül 
2025. május 1. – Kossuth Rádió 

 

Május elseje a munka ünnepe, a katolikusoknál Munkás Szent József, a munkások 

védőszentjének napja, és a szerelem ünnepe is, mivel a legények ekkor állítanak májusfát 

azoknak a leányoknak, akiknek udvarolnak. Köszöntöm hallgatóinkat határokon innen és túl. 

Délvidéki néprajkutató, temesvári plébános, csíkszeredai szakoktató, udvarhelyi történész. 

Mai műsorunkban ők mesélnek a májushoz kötődő, régmúltba nyúló hagyományokról, a 

rendszerváltás előtti időszak, valamint napjaink majálisairól, és szólnak majd a munkájukról, 

a kétkezi munka becsületéről és a szakemberhiányról is.   

 

A májusfa a természet újjászületésének szimbóluma. Általában csoportba szerveződve 

állították a legények a lányoknak, akiknek ez nagy megtiszteltetés volt. A délvidéki Horgoson 

még bő negyedszázada is élt ez a szokás. Igaz, nem a kiszemelt lányok családjának kertjében 

állították fel a májusfát, hanem a főtéren, mégis nagy volt az izgalom, hogy kinek a neve kerül 

fel a fára. Szécsi Zsolt néprajzkutatóval Németh Ernő beszélgetett. 

 

Mátészalkán sok olyan kárpátaljai középiskolás fiú tanul, aki a háborús konfliktus miatt a 

szokásos májusfát május éjszakáján csak virtuálisan tudja a szép kislány kapujában felállítani. 

Hogyan köszönti kedvesét négy kárpátaljai, középiskolás fiatalember? Kapott-e májusfát 

lánykorában a beszélgetésen jelen lévő tanárnő? Megtudhatjuk Zsoldos Barnabás riportjából. 
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Május elseje 1955 óta katolikus ünnep is: akkor XII. Piusz pápa május 1-jét Munkás Szent 

József emléknapjává nyilvánította. Munkás Szent József az ácsok, asztalosok, erdészek, 

famunkások, favágók, bognárok, koporsókészítők, kádárok, tímárok védőszentje. A szentről és 

az ünnepről Lehőcz László Szilvágyi Zsolt Temesvár-józsefvárosi plébánost kérdezte. 

 

Május elseje az a nap, amikor azok előtt tisztelgünk, akik nap mint nap szorgalommal, tudással 

és elkötelezettséggel építik közösségeink mindennapjait. Ezúttal olyan mesterségre irányítjuk 

a figyelmet, amely nélkül elképzelhetetlen a modern élet: a villanyszerelésre. A csíkszeredai 

Szabó Levente villanyszerelőként dolgozik, emellett pedig a Székely Károly Szakközépiskola 

szakoktatójaként a jövő szakembereit tanítja. Bíró István beszélgetett vele. 

 

Május elseje kiemelt ünnep volt a szocializmusban, ezért Székelyföldön gyakran már 

hónapokkal előtte készültek rá. A táncpróbák, a népdalok gyakorlása remek alkalom volt az 

közösségi együttlétre. Ilyenkor még a munkahelyi hiányzásokat is elnézték. A 

látszatszabadságról, az ilyenkor szokásos miccs- és sörfogyasztásról, valamint a munka 

ünnepéről napjainkra átmentett szokásokról is kérdezte Székelyudvarhelyen Demeter Csanád 

történészt munkatársunk, Geréb Krisztina. 

 

Határok nélkül 
2025. május 3. – Kossuth Rádió 

 

"Költők városa" - ez a címe annak a marosvásárhelyi előadás sorozatnak, amelynek havonta 

egy alkalommal a Bernády Ház ad otthont. A legutóbbi - áprilisi - rendezvényen Berde Mária, 

Sütő István, Gáspár Lóránd és Jánosházy György szépirodalmi munkásságáról tartott előadást 

Nagy Attila marosvásárhelyi költő, orvos, a rendezvény kezdeményezője és házigazdája. 

 

Magyar-szlovák együttműködéssel, 2 millió euróból újul meg a kassai Miklós-börtön Múzeum. 

A város egyik legjelentősebb történelmi épületegyüttesének komplex felújítása az épület 

szerkezetének, valamint a belső és külső berendezéseknek a korszerűsítését is magába foglalja. 

Ezzel egyidejűleg egy modernebb kiállítást is létrehoznak, amely betekintést nyújt a 

börtönrendszer és igazságszolgáltatás évszázadokkal ezelőtti történetébe. Bartók Csaba 

tudósítása. 

 

Manapság ritkán találkozunk olyan emberrel, aki mindvégig hű marad szakmájához és 

munkahelyéhez. A változó világban mindig új és újabb élethelyzetek adódnak, amelyekhez 

alkalmazkodni kell, mai kifejezéssel: tudni kell váltani. Persze a munka örök, és ha az ember 

elkötelezettséggel, tisztességgel műveli, nincs idő máson gondolkodni – vallja az aradi Molnár 

József, aki 1968 óta dolgozik autószerelőként. Munkaszeretét a szakma fortélyaival együtt 

mindkét fiának átadta. A Molnár család műhelyében Pataky Lehel Zsolt járt. 

 

Több mint egy évtizede hódítják meg a Kárpát-medencei színpadokat, és mára az egyik 

legnépszerűbb erdélyi zenekarrá nőtték ki magukat – a gyergyószentmiklósi Bagossy Brothers 
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Company-t aligha kell bemutatni. Az alternatív rock, folk-rock hangzásvilágot ötvöző együttes 

jelenleg gőzerővel készül a Csillag az égen című nagykoncertjére, amelyet június 14-én 

Csíksomlyón, a pünkösdi búcsúk helyszínén adnak elő. A zenekar elmúlt éveiről, a sikerük 

mögötti titkokról és az előttük álló szezonról Tatár Atával, a zenekar gitárosával csíkszeredai 

tudósítónk, Bíró István beszélgetett. 

 

Kárpát-medence 
2025. május 4. – M1 

 

Kárpátalja kitart és építkezik 

 

„Mert egyszer béke lesz. Ó, tarts ki addig lélek, védekezz!” – Radnóti Miklós, Himnusz a békéről 

című versének idézete volt a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség 35-ik közgyűlésének idei 

mottója, mely a béke iránti vágyakozás reményében telt.  A beregszászi főiskolán megtartott 

rendezvény online elnöki beszámolóval kezdődött, melyen Brenzovics László - a háborús 

helyzetben elért eredményekről szólva - hangsúlyozta: olyan fejlesztések valósultak meg, mint 

a tiszacsomai Árpád Vezér látogatóközpont építése, továbbá olyan projektekben működtek 

közre, mint a Nagypalád-Nagyhódos határátkelő megnyitása. 

 

A magyarság megmaradását szolgálni – Soós Bálint délvidéki Petőfi ösztöndíjas 

 

Hertelendyfalva az egyik legdélebbi szórványtelepülés a Délvidéken. Thomka Károly lelkész 

közbenjárására 1883-ban bukovinai székely magyarok leltek otthonra itt, az Al-Duna mentén. 

Ez egy soknemzetiségű település, ahol a magyarságot a Tamási Áron Székely-Magyar 

Művelődési Egyesület és az egyház kovácsolja összetartó és tevékeny közösséggé. Ebben a 

barátságos környezetben végzi feladatát a Nemzetpolitikai államtitkárság Petőfi Sándor 

programjának ösztöndíjasa, Soós Bálint, aki az egyetem után jelentkezett a programba. 

Bálintot a magyarság megmaradásáért való tenni akarás és a tapasztalatszerzés vezérelte a déli 

végekre. 

 

Mozgóképes helytörténeti gyűjtemény Székelyudvarhely értékeiről  

 

A legmagyarabb erdélyi város - többnyire így említik a leírások Székelyudvarhelyt, s noha erre 

a címre ma már inkább a közeli Szentegyháza jogosult, tény, hogy Udvarhelyen is még mindig 

90 százalék körüli a magyar lakosság aránya. A szóbeszéd szerint a környékbeli falvak lakói 

ellenezték a vasúti hálózat bővítését, így menekült meg a város az erőltetett modernizációtól és 

az asszimilációs kísérletektől - ez viszont már nem mendemonda. 

  

Májusfaállítás Rozsnyón 

 

A Kassai Megyenapok rendezvénysorozat részeként nagyszabású tavaszi ünnepséget rendeztek 

a felvidéki Rozsnyón. A programok közt májusfaállítás is szerepelt. Nagyon fontos, hogy a 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence
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folklórcsoportok a magyar folklórcsoportok is részt vegyenek ezen a rendezvényen, mert ezáltal 

is megtudjuk mutatni magunkat, kifelé megtudjuk mutatni a Kárpát-medencében, hogy 

vagyunk, élünk és megmaradunk. 


